

English.....	1
Español.....	3
Português.....	6
Français.....	9

ENGLISH

Follow-up Resolution on Africa's Reparations Agenda and The Human Rights of Africans In the Diaspora and People of African Descent Worldwide

Recalling the Resolution on Africa's Reparations Agenda and The Human Rights of Africans In the Diaspora and People of African Descent Worldwide - ACHPR/Res.543 (LXXIII) 2022.

Recalling the CONCEPT NOTE ON THE AFRICAN UNION THEME OF THE YEAR FOR 2025 Theme: "Justice for Africans and People of African Descent Through Reparations", including its roadmap.

Recalling the Accra Proclamation on Reparations as a landmark declaration by African states, civil society, and global allies reaffirming the urgent need for comprehensive reparatory justice for historical and ongoing harms caused by transatlantic enslavement, colonialism, apartheid, and neo-colonial exploitation. Recalling also the Accra Proclamation's recommendation for the establishment of reparation mechanisms such as a Global Reparations Fund; the Office of AU Special Envoy on Reparations for Africans; transcontinental partnership framework between the AU, CARICOM, Latin American states, and the African diaspora in Europe and all other regions in the world, including, where appropriate, relevant CSOs; and a Committee of Experts on Reparations for the purpose of developing a Common African Policy on Reparations.

Reaffirming the **Durban Declaration and Programme of Action** as a comprehensive international framework to combat racism, racial discrimination, xenophobia, and related intolerance. It acknowledges the transatlantic trade as a crime against humanity, affirms the right to remedies for victims of racism, and calls for measures to address systemic discrimination, including through education, legal reforms, and development initiatives. The DDPA also emphasizes the importance of recognizing the historical and contemporary impacts of slavery, colonialism, and apartheid, and promotes international cooperation to achieve racial justice and equality.

Emphasizing that 2026 marks the 25th anniversary of the adoption of the Durban Declaration and Program of Action; and that any initiative that seeks to undermine the DDPA is also undermining reparations for Africans and people of African Descent.

Recalling the UN **Human Rights Council resolutions** on the promotion and protection of the human rights and fundamental freedoms of Africans and people of African descent including against excessive use of force and other human rights violations by law enforcement, as well as the High Commissioner for Human Rights "Four-point Agenda towards Transformative Change for Racial Justice and Equality".

Acknowledging the significance of the first **International Decade for People of African Descent** (2015 – 2024) in advancing recognition, justice and development of people of African descent worldwide; as well as the significance of the declaration of a **Second Decade for people of African Descent** by the UN General Assembly on 17 December 2024 an opportunity to take concrete actions to confront the legacies of enslavement and colonialism, deliver reparatory justice, and secure the full human rights and freedoms of people of African descent worldwide.

Taking note of the ongoing efforts by the Working Group of Experts for People of African Descent and CERD on the issue of reparations as well as the **UN Special Rapporteur on Contemporary Forms of Racism** 2019 report A/74/321 on reparations which focuses on the legacy of transatlantic slavery, colonialism, and their lasting impact on people of African descent. The Special Rapporteur underscores that these historical injustices have produced enduring structural racial inequalities worldwide. The report calls for reparative justice, including formal acknowledgment, apologies, reparations, and institutional reforms. Expressing concern that Africans and people of African descent continue to suffer systemic racism, racial discrimination, xenophobia and related intolerance and other violations of their human rights including in law enforcement.

Recognizing that poverty, underdevelopment, marginalization, social exclusion and economic disparities are closely associated with racism, racial discrimination, xenophobia and related intolerance and contribute to the persistence of racist attitudes and practices, which in turn generate more poverty.

Affirming that accountability and redress for legacies of the past including enslavement, the trade and trafficking of enslaved Africans, colonialism and racial segregation is integral to combating systemic racism and to the advancement of the human rights of Africans and people of African descent as the descendants of enslaved Africans in the diaspora.

Recognizing that reparations are not understood in the same way across the African continent and in the diaspora, and recognizing the complex intersections and realities that lead to different interpretations in different geographies, which should lead each nation to make its own efforts to have its reckoning and address its obligations in relation to reparations for slavery and colonialism.

Recognizing the core role of strengthening connections between Africa and its diaspora to broaden the multiple community-based reflections on reparatory justice and advance the discussion on its implementation globally.

The Commission:

1. Issues a global call to all States within the African Union and beyond to implement the following measures as pillars and stepping stones towards a comprehensive locally-based reparatory justice agenda:
 - Effectively and concretely implement the Second Decade for People of African Descent
 - Increase their efforts to implement the International Convention on the Elimination of All Forms of Racial Discrimination and DDPA as a form of reparations.
 - Implement migration policies centering human rights and non-discrimination
 - Full implementation of all the recommendations published by United Nations special procedure mechanisms concerning the human rights situation of Africans in the diaspora and people of African descent worldwide, including the International Independent Expert Mechanism to Advance Racial Justice and Equality in Law Enforcement.
 - Take the necessary measures to increase the political participation of Africans and people of African descent in their territories until they reach a representative proportion of the population.
 - Take the necessary measures to guarantee Haiti and Haitians' right to global reparations including the financial resources captured by formal colonial powers, taking ownership of their territory, full control of their resources, and exercising their right to self-determination to enjoy their lives in their home.

2. Makes a specific call to African states to commit to pushing in all multilateral spaces the cause of reparations for historical injustices and its present-day consequences for Africans and People of African Descent, including the descendants of enslaved Africans in the diaspora.
3. Reinforces its collaboration with the Working Group of Experts on People of African Descent and other United Nations special procedure mechanisms concerning the human rights situation of Africans in the diaspora and people of African descent worldwide in the framework of the Addis Ababa Road Map.
4. Call upon members states to:
 - i. Implement Decision 884 which requested, inter alia, the Commission to submit a report to the Executive Council for its approval, based on its assessment of the financial, legal, and structural implications of the implementation of the Accra Proclamation on Reparation mechanisms -- which is core to remedying the ongoing and increased human rights violations by the neocolonial structures that persist on the continent and the diaspora.
 - ii. Take measures to eliminate barriers to acquisition of citizenship and identity documentation by Africans in the diaspora.

ESPAÑOL**Resolución de seguimiento sobre la agenda de reparaciones de África y los derechos humanos de los africanos en la diáspora y las personas de ascendencia africana en todo el mundo**

Recordando la Resolución sobre la agenda de reparaciones de África y los derechos humanos de los africanos en la diáspora y las personas de ascendencia africana en todo el mundo - CADHP/Res.543 (LXXIII) 2022.

Recordando la NOTA CONCEPTUAL SOBRE EL TEMA DEL AÑO DE LA UNIÓN AFRICANA PARA 2025 Tema: «Justicia para los africanos y las personas de ascendencia africana a través de las reparaciones», incluida su hoja de ruta.

Recordando la Proclamación de Accra sobre Reparaciones como una declaración histórica de los estados africanos, la sociedad civil y los aliados mundiales que reafirma la necesidad urgente de una justicia reparadora integral para los daños históricos y actuales causados por la esclavitud transatlántica, el colonialismo, el apartheid y la explotación neocolonial. Recordando también la recomendación de la Proclamación de Accra de establecer mecanismos de reparación, como un Fondo Mundial de Reparaciones; la Oficina del Enviado Especial de la UA para las Reparaciones a los Africanos; el marco de asociación transcontinental entre la UA, la CARICOM, los Estados latinoamericanos y la diáspora africana en Europa y todas las demás regiones del mundo, incluidas, cuando proceda, las OSC pertinentes; y un Comité de Expertos en Reparaciones con el fin de elaborar una Política Africana Común en materia de Reparaciones.

Reafirmando la Declaración y el Programa de Acción de Durban como un marco internacional integral para combatir el racismo, la discriminación racial, la xenofobia y las formas conexas de intolerancia. Reconoce el comercio transatlántico como un crimen contra la humanidad, afirma el derecho a reparación de las víctimas del racismo y pide medidas para hacer frente a la discriminación sistémica, entre otras cosas mediante la educación, las reformas jurídicas y las iniciativas de desarrollo. La DDPA también hace hincapié en la importancia de reconocer los impactos históricos y contemporáneos de la esclavitud, el colonialismo y el apartheid, y promueve la cooperación internacional para lograr la justicia racial y la igualdad.

Destacando que 2026 marca el 25 aniversario de la adopción de la Declaración y Programa de Acción de Durban; y que cualquier iniciativa que busque socavar la DDPA también está socavando las reparaciones para los africanos y las personas de ascendencia africana.

Recordando las resoluciones del **Consejo de Derechos Humanos de las Naciones Unidas** sobre la promoción y protección de los derechos humanos y las libertades fundamentales de los africanos y las personas de ascendencia africana, en particular contra el uso excesivo de la fuerza y otras violaciones de los derechos humanos por parte de las fuerzas del orden, así como el «Programa de cuatro puntos hacia un cambio transformador para la justicia racial y la igualdad» del Alto Comisionado para los Derechos Humanos.

Reconociendo la importancia del primer Decenio **Internacional de los Afrodescendientes** (2015-2024) para promover el reconocimiento, la justicia y el desarrollo de los afrodescendientes en todo el mundo; así como la importancia de la declaración de un **Segundo Decenio para los Afrodescendientes** por la Asamblea General de las Naciones Unidas el 17 de diciembre de 2024, una oportunidad para tomar medidas concretas para hacer frente a los legados de la esclavitud y el colonialismo, ofrecer justicia reparadora y garantizar los derechos humanos y las libertades de los afrodescendientes en todo el mundo.

Tomando nota de los esfuerzos en curso del Grupo de Trabajo de Expertos sobre los Afrodescendientes y el CERD en relación con la cuestión de las reparaciones, así como del informe A/74/321 de 2019 del Relator Especial de las Naciones Unidas sobre las **Formas Contemporáneas de Racismo** sobre las reparaciones, que se centra en el legado de la esclavitud transatlántica, el colonialismo y su impacto duradero en los afrodescendientes. El Relator Especial subraya que estas injusticias históricas han producido desigualdades raciales estructurales duraderas en todo el mundo. El informe pide justicia reparadora, que incluye el reconocimiento formal, disculpas, reparaciones y reformas institucionales. Expresando preocupación porque los africanos y las personas de ascendencia africana siguen sufriendo racismo sistémico, discriminación racial, xenofobia y formas conexas de intolerancia y otras violaciones de sus derechos humanos, incluso en la aplicación de la ley.

Reconociendo que la pobreza, el subdesarrollo, la marginación, la exclusión social y las disparidades económicas están estrechamente asociadas con el racismo, la discriminación racial, la xenofobia y las formas conexas de intolerancia y contribuyen a la persistencia de actitudes y prácticas racistas, que a su vez generan más pobreza.

Afirmado que la rendición de cuentas y la reparación de los legados del pasado, como la esclavitud, el comercio y la trata de esclavos africanos, el colonialismo y la segregación racial, son parte integral de la lucha contra el racismo sistémico y de la promoción de los derechos humanos de los africanos y las personas de ascendencia africana como descendientes de africanos esclavizados en la diáspora;

Reconociendo que las reparaciones no se entienden de la misma manera en todo el continente africano y en la diáspora, y reconociendo las complejas intersecciones y realidades que conducen a diferentes interpretaciones en diferentes geografías, lo que debería llevar a cada nación a hacer sus propios esfuerzos para tener su reconocimiento y abordar sus obligaciones en relación con las reparaciones por la esclavitud y el colonialismo.

Reconociendo el papel fundamental de fortalecer las conexiones entre África y su diáspora para ampliar las múltiples reflexiones comunitarias sobre la justicia reparadora y avanzar en el debate sobre su aplicación a nivel mundial.

La Comisión:

1. Hace un llamamiento global a todos los Estados miembros de la Unión Africana y a otros Estados para que apliquen las siguientes medidas como pilares y peldaños hacia un programa integral de justicia reparadora a nivel local:
 - Aplicar de manera efectiva y concreta el Segundo Decenio para los Afrodescendientes.
 - Aumentar sus esfuerzos para implementar la Convención Internacional sobre la Eliminación de todas las Formas de Discriminación Racial y la DDPA como una forma de reparación.
 - Implementar políticas migratorias centradas en los derechos humanos y la no discriminación.
 - Aplicación plena de todas las recomendaciones publicadas por los mecanismos de procedimientos especiales de las Naciones Unidas en relación con la situación de los derechos humanos de los africanos en la diáspora y de los afrodescendientes en todo el mundo, incluido el Mecanismo Internacional de Expertos Independientes para Promover la Justicia Racial y la Igualdad en la Aplicación de la Ley.
 - Adoptar las medidas necesarias para aumentar la participación política de los africanos y los afrodescendientes en sus territorios hasta alcanzar una proporción representativa de la población.
 - Tomar las medidas necesarias para garantizar el derecho de Haití y los haitianos a una reparación global, incluyendo los recursos financieros capturados por las potencias coloniales formales, la recuperación de la soberanía sobre su territorio, el control total de sus recursos y el ejercicio de su derecho a la autodeterminación para disfrutar de sus vidas en su hogar.
2. Hace un llamamiento específico a los Estados africanos para que se comprometan a impulsar en todos los espacios multilaterales la causa de las reparaciones por las injusticias históricas y sus consecuencias actuales para los africanos y los afrodescendientes, incluidos los descendientes de africanos esclavizados en la diáspora.
3. Refuerza su colaboración con el Grupo de Trabajo de Expertos sobre los Afrodescendientes y otros mecanismos de procedimientos especiales de las Naciones Unidas en relación con la situación de los derechos humanos de los africanos en la diáspora y los afrodescendientes en todo el mundo en el marco de la Hoja de Ruta de Addis Abeba.
4. Recordar a todos los Estados la urgente necesidad de aplicar la Decisión 884, entre otras cosas, en la que se pedía a la Comisión que presentara un informe al Consejo Ejecutivo para su aprobación, basado en su evaluación de las repercusiones financieras, jurídicas y estructurales de la aplicación de la Proclamación de Accra sobre los mecanismos de reparación, que es fundamental para remediar las violaciones de los derechos humanos que persisten y se agravan a causa de las estructuras neocoloniales que siguen existiendo en el continente y en la diáspora.

PORTUGUÊS

Resolução sobre a Agenda de Reparações da África e os Direitos Humanos dos Africanos na Diáspora e dos Afrodescendentes no Mundo

Recordando a Resolução sobre a Agenda de Reparações da África e os Direitos Humanos dos Africanos na Diáspora e dos Povos de Ascendência Africana no Mundo - ACHPR/Res.543 (LXXIII) 2022.

Relembrando a NOTA CONCEITUAL SOBRE O TEMA DO ANO DA UNIÃO AFRICANA PARA 2025 Tema: “Justiça para os africanos e pessoas de ascendência africana por meio de reparações”, incluindo seu roteiro.

Relembrando a Proclamação de Acra sobre Reparações como uma declaração histórica dos Estados africanos, da sociedade civil e dos aliados globais, reafirmando a necessidade urgente de uma justiça reparatória abrangente para os danos históricos e contínuos causados pela escravidão transatlântica, pelo colonialismo, pelo apartheid e pela exploração neocolonial. Recordando também a recomendação da Proclamação de Acra para a criação de mecanismos de reparação, tais como um Fundo Global de Reparação; o Gabinete do Enviado Especial da UA para as Reparações aos Africanos; um quadro de parceria transcontinental entre a UA, a CARICOM, os Estados da América Latina e a diáspora africana na

Europa e em todas as outras regiões do mundo, incluindo, quando apropriado, as OSC relevantes; e um Comité de Peritos em Reparações com o objetivo de desenvolver uma Política Africana Comum em matéria de Reparações.

Reafirmando a **Declaração e o Programa de Ação de Durban** como uma estrutura internacional abrangente para combater o racismo, a discriminação racial, a xenofobia e a intolerância correlata. Reconhece o comércio transatlântico como um crime contra a humanidade, afirma o direito a remédios para as vítimas de racismo e pede medidas para lidar com a discriminação sistêmica, inclusive por meio de educação, reformas legais e iniciativas de desenvolvimento. O DDPA também enfatiza a importância de reconhecer os impactos históricos e contemporâneos da escravidão, do colonialismo e do apartheid e promove a cooperação internacional para alcançar a justiça e a igualdade racial.

Enfatizando que 2026 marca o 25º aniversário da adoção da Declaração e do Programa de Ação de Durban; e que qualquer iniciativa que busque minar a DDPA também está minando as reparações para africanos e afrodescendentes.

Lembrando as **resoluções do Conselho de Direitos Humanos** da ONU sobre a promoção e a proteção dos direitos humanos e das liberdades fundamentais dos africanos e dos afrodescendentes, inclusive contra o uso excessivo da força e outras violações dos direitos humanos pela aplicação da lei, bem como a “Agenda de quatro pontos para a mudança transformadora para a justiça e a igualdade racial” do Alto Comissariado para os Direitos Humanos.

Reconhecendo a importância da primeira **Década Internacional para os Afrodescendentes** (2015 - 2024) no avanço do reconhecimento, da justiça e do desenvolvimento dos afrodescendentes em todo o mundo; bem como a importância da declaração de uma **Segunda Década para os Afrodescendentes** pela Assembleia Geral da ONU em 17 de dezembro de 2024, uma oportunidade de tomar medidas concretas para enfrentar os legados da escravidão e do colonialismo, fazer justiça reparatória e garantir os direitos humanos e as liberdades plenas dos afrodescendentes em todo o mundo.

Tomando nota dos esforços contínuos do Grupo de Trabalho de Especialistas para Pessoas de Ascendência Africana e do CERD sobre a questão das reparações, bem como do relatório A/74/321 **do Relator Especial da ONU sobre Formas Contemporâneas de Racismo** de 2019 sobre reparações, que se concentra no legado da escravidão transatlântica, do colonialismo e de seu impacto duradouro sobre as pessoas de ascendência africana. O Relator Especial ressalta que essas injustiças históricas produziram desigualdades raciais estruturais duradouras em todo o mundo. O relatório pede justiça reparadora, incluindo reconhecimento formal, pedidos de desculpas, reparações **ereformas** institucionais. Expressando preocupação com o fato de que os africanos e as pessoas de ascendência africana continuam a sofrer racismo sistêmico, discriminação racial, xenofobia e intolerância relacionada, além de outras violações de seus direitos humanos, inclusive na aplicação da lei.

Reconhecendo que a pobreza, o subdesenvolvimento, a marginalização, a exclusão social e as disparidades econômicas estão intimamente associadas ao racismo, à discriminação racial, à xenofobia e à intolerância correlata e contribuem para a persistência de atitudes e práticas racistas, que, por sua vez, geram mais pobreza.

Afirmando que a responsabilização e a reparação dos legados do passado, incluindo a escravidão, o comércio e o tráfico de africanos escravizados, o colonialismo e a segregação racial, são essenciais para o combate ao racismo sistêmico e para o avanço dos direitos humanos dos africanos e dos afrodescendentes como descendentes de africanos escravizados na diáspora como descendentes de africanos escravizados na diáspora;

Reconhecendo que as reparações não são entendidas da mesma forma em todo o continente africano e na diáspora, e reconhecendo as complexas interseções e realidades que levam a diferentes interpretações em diferentes geografias, o que deve levar cada nação a fazer seus próprios esforços para fazer seu acerto de contas e cumprir suas obrigações em relação às reparações pela escravidão e pelo colonialismo.

Reconhecer o papel fundamental de fortalecer as conexões entre a África e sua diáspora para ampliar as múltiplas reflexões baseadas na comunidade sobre a justiça reparatória e avançar a discussão sobre sua implementação globalmente.

A Comissão:

1. Lança um apelo global a todos os Estados da União Africana e além dela para que implementem as seguintes medidas como pilares e trampolins para uma agenda abrangente de justiça reparatória baseada localmente:
 - Implementar de forma efetiva e concreta a Segunda Década para os Povos Afrodescendentes
 - Aumentar seus esforços para implementar a Convenção Internacional sobre a Eliminação de Todas as Formas de Discriminação Racial e o DDPA como uma forma de reparação.
 - Implementar políticas de migração centradas nos direitos humanos e na não discriminação
 - Implementação total de todas as recomendações publicadas pelos mecanismos de procedimentos especiais das Nações Unidas com relação à situação dos direitos humanos dos africanos na diáspora e dos afrodescendentes em todo o mundo, inclusive o Mecanismo Internacional de Especialistas Independentes para Promover a Justiça Racial e a Igualdade na Aplicação da Lei.
 - Tomar as medidas necessárias para aumentar a participação política dos africanos e dos afrodescendentes em seus territórios até que eles atinjam uma proporção representativa da população.
 - Tomar as medidas necessárias para garantir ao Haiti e aos haitianos o direito à reparação global, incluindo os recursos financeiros capturados pelas potências coloniais formais, assumindo a propriedade do seu território, o controle total dos seus recursos e exercendo o seu direito à autodeterminação para desfrutar das suas vidas na sua terra natal.
2. Faz um apelo específico aos Estados africanos para que se comprometam a promover, em todos os fóruns multilaterais, a causa da reparação das injustiças históricas e suas consequências atuais para os africanos e afrodescendentes, incluindo os descendentes de africanos escravizados na diáspora.
3. Reforça sua colaboração com o Grupo de Trabalho de Especialistas em Povos de Ascendência Africana e outros mecanismos de procedimentos especiais das Nações Unidas relativos à situação dos direitos humanos dos africanos na diáspora e dos povos de ascendência africana em todo o mundo no âmbito do Mapa do Caminho de Adis Abeba.

4. Recordar a todos os Estados a necessidade urgente de implementar a Decisão 884, que, entre outras coisas, solicitou à Comissão que apresentasse um relatório ao Conselho Executivo para aprovação, com base na sua avaliação das implicações financeiras, jurídicas e estruturais da implementação da Proclamação de Acra sobre os mecanismos de reparação — que é fundamental para remediar as violações dos direitos humanos em curso e cada vez mais graves cometidas pelas estruturas neocoloniais que persistem no continente e na diáspora.

FRANÇAIS

Rappelant la résolution sur le programme de réparation de l'Afrique et les droits de l'homme des Africains de la diaspora et des personnes d'ascendance africaine dans le monde - CADHP/Res.543 (LXXIII) 2022.

Rappelant la NOTE CONCEPTUELLE SUR LE THÈME DE L'ANNÉE DE L'UNION AFRICAINE POUR 2025 Thème : « La justice pour les Africains et les personnes d'ascendance africaine par le biais des réparations », y compris sa feuille de route.

Rappelant la Proclamation d'Accra sur les réparations en tant que déclaration historique des États africains, de la société civile et des alliés mondiaux réaffirmant le besoin urgent d'une justice réparatrice globale pour les préjudices historiques et actuels causés par l'esclavage transatlantique, le colonialisme, l'apartheid et l'exploitation néocoloniale. Rappelant également la recommandation de la Proclamation d'Accra concernant la mise en place de mécanismes de réparation tels qu'un Fonds mondial pour les réparations ; le Bureau de l'Envoyé spécial de l'UA pour les réparations en faveur des Africains ; le cadre de partenariat transcontinental entre l'UA, la CARICOM, les États d'Amérique latine et la diaspora africaine en Europe et dans toutes les autres régions du monde, y compris, le cas échéant, les OSC concernées ; et un Comité d'experts sur les réparations chargé d'élaborer une politique africaine commune en matière de réparations.

Réaffirmant la Déclaration et le **Programme d'action de Durban** en tant que cadre international global de lutte contre le racisme, la discrimination raciale, la xénophobie et l'intolérance qui y est associée. Elle reconnaît le commerce transatlantique comme un crime contre l'humanité, affirme le droit des victimes du racisme à obtenir réparation et appelle à des mesures pour lutter contre la discrimination systémique, notamment par l'éducation, les réformes juridiques et les initiatives de développement. La DDPA souligne également l'importance de reconnaître les impacts historiques et contemporains de l'esclavage, du colonialisme et de l'apartheid, et encourage la coopération internationale pour parvenir à la justice et à l'égalité raciales.

Soulignant que 2026 marque le 25e anniversaire de l'adoption de la Déclaration et du Programme d'action de Durban ; et que toute initiative visant à saper la DDPA sape également les réparations pour les Africains et les personnes d'ascendance africaine.

Rappelant les résolutions du Conseil des **droits de l'homme des Nations Unies** sur la promotion et la protection des droits de l'homme et des libertés fondamentales des Africains et des personnes d'ascendance africaine, y compris contre l'usage excessif de la force et d'autres violations des droits de l'homme par les forces de l'ordre, ainsi que le « Programme en quatre points pour un changement transformateur en faveur de la justice raciale et de l'égalité » du Haut-Commissaire aux droits de l'homme.

Reconnaissant l'importance de la première Décennie **internationale des personnes d'ascendance africaine** (2015-2024) pour faire progresser la reconnaissance, la justice et le développement des personnes d'ascendance africaine dans le monde entier ; ainsi que l'importance de la déclaration d'une **deuxième décennie pour les personnes d'ascendance africaine** par l'Assemblée générale des Nations unies le 17 décembre 2024 une occasion de prendre des mesures concrètes pour affronter les héritages de l'esclavage et du colonialisme, rendre justice en matière de réparation et garantir les droits de l'homme et les libertés des personnes d'ascendance africaine dans le monde entier.

Prenant note des efforts en cours du Groupe de travail d'experts pour les personnes d'ascendance africaine et du CERD sur la question des réparations, ainsi que du rapport A/74/321 de 2019 du Rapporteur spécial des Nations unies sur les formes contemporaines de racisme, qui se concentre sur l'héritage de l'esclavage transatlantique, du colonialisme et de leur impact durable sur les personnes d'ascendance africaine. Le Rapporteur spécial souligne que ces injustices historiques ont produit des inégalités raciales structurelles durables dans le monde entier. Le rapport appelle à une justice réparatrice, comprenant la reconnaissance formelle, les excuses, les réparations et les réformes institutionnelles. Exprimant sa préoccupation face au

fait que les Africains et les personnes d'ascendance africaine continuent de souffrir du racisme systémique, de la discrimination raciale, de la xénophobie et de l'intolérance qui y est associée, ainsi que d'autres violations de leurs droits humains, y compris dans l'application de la loi.

Reconnaissant que la pauvreté, le sous-développement, la marginalisation, l'exclusion sociale et les disparités économiques sont étroitement associés au racisme, à la discrimination raciale, à la xénophobie et à l'intolérance qui y est associée et contribuent à la persistance d'attitudes et de pratiques racistes, qui à leur tour génèrent davantage de pauvreté.

Affirmant que la responsabilité et la réparation des séquelles du passé, notamment l'esclavage, la traite des esclaves africains, le colonialisme et la ségrégation raciale, font partie intégrante de la lutte contre le racisme systémique et de la promotion des droits de l'homme des Africains et des personnes d'ascendance africaine en tant que descendants d'Africains réduits en esclavage dans la diaspora ;

Reconnaissant que les réparations ne sont pas comprises de la même manière sur le continent africain et dans la diaspora, et reconnaissant les intersections et les réalités complexes qui conduisent à des interprétations différentes selon les zones géographiques, ce qui devrait amener chaque nation à faire ses propres efforts pour faire le point et s'acquitter de ses obligations en matière de réparations pour l'esclavage et le colonialisme.

Reconnaissant le rôle central du renforcement des liens entre l'Afrique et sa diaspora pour élargir les multiples réflexions communautaires sur la justice réparatrice et faire avancer le débat sur sa mise en œuvre à l'échelle mondiale.

La Commission :

1. Lance un appel mondial à tous les États membres de l'Union africaine et au-delà pour mettre en œuvre les mesures suivantes en tant que piliers et tremplins vers un programme global de justice réparatrice au niveau local :
 - Mettre en œuvre de manière efficace et concrète la deuxième Décennie des personnes d'ascendance africaine
 - Accroître leurs efforts pour mettre en œuvre la Convention internationale sur l'élimination de toutes les formes de discrimination raciale et la Déclaration et le Programme d'action de Durban en tant que forme de réparation.
 - Mettre en œuvre des politiques migratoires centrées sur les droits de l'homme et la non-discrimination
 - Mettre pleinement en œuvre toutes les recommandations publiées par les mécanismes de procédures spéciales des Nations Unies concernant la situation des droits de l'homme des Africains de la diaspora et des personnes d'ascendance africaine dans le monde, y compris le Mécanisme international indépendant d'experts visant à promouvoir la justice raciale et l'égalité dans l'application de la loi.
 - Prendre les mesures nécessaires pour accroître la participation politique des Africains et des personnes d'ascendance africaine sur leurs territoires jusqu'à ce qu'ils atteignent une proportion représentative de la population.

- Prendre les mesures nécessaires pour garantir le droit d'Haïti et des Haïtiens à des réparations mondiales, y compris les ressources financières capturées par les puissances coloniales officielles, la prise en charge de leur territoire, le contrôle total de leurs ressources et l'exercice de leur droit à l'autodétermination afin de pouvoir vivre dans leur pays.
2. Appelle spécifiquement les États africains à s'engager à promouvoir dans toutes les instances multilatérales la cause des réparations pour les injustices historiques et leurs conséquences actuelles pour les Africains et les personnes d'ascendance africaine, y compris les descendants d'Africains réduits en esclavage dans la diaspora.
3. Renforce sa collaboration avec le Groupe de travail d'experts sur les personnes d'ascendance africaine et d'autres mécanismes de procédure spéciale des Nations Unies concernant la situation des droits de l'homme des Africains de la diaspora et des personnes d'ascendance africaine dans le monde entier dans le cadre de la feuille de route d'Addis-Abeba.
4. Rappeler à tous les États l'urgence de mettre en œuvre la décision 884, qui demandait notamment à la Commission de soumettre au Conseil exécutif, pour approbation, un rapport fondé sur son évaluation des implications financières, juridiques et structurelles de la mise en œuvre de la Proclamation d'Accra sur les mécanismes de réparation, qui est essentielle pour remédier aux violations persistantes et croissantes des droits de l'homme commises par les structures néocoloniales qui subsistent sur le continent et dans la diaspora.